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(Beszélgetésünk 2020. március 17-i állapot
tükrözi, hiszen a helyzet szinte óráról-órára, nap-
ról napra változik. a szerk.)

BGL: A helyzet egyáltalán nem könnyû, mit le-
het most tenni? Hiszen a második világháború óta
nem voltak hasonló intézkedések hazánkban…

AT: Nem könnyû a helyzet, mert nincs tapasz-

talat, amihez vissza lehetne nyúlni. Vannak irány-

mutatások a kormány részérõl, de ezen kívül most

a józan eszünkkel kell gondolkoznunk, és csele-

kednünk a döntési lehetõségeink közül. Személy

szerint az a véleményem, hogy a legszigorúbb

döntéseket kell meghozni. Az látható, hogy a ko-

ronavírus terjedésének megakadályozása, csök-

kentése a személyes érintkezések elkerülésével le-

hetséges, ezért próbáltuk a leggyorsabb intézke-

déseket meghozni, amivel a Csopakiakat (is)

megpróbálom a lehetõ legjobban megvédeni.

BGL: Ez valóban így van, mivel elsõként sike-
rült itt a Balatoni térségben meghozni ezeket az
intézkedéseket, gondolok itt a megváltozott közét-
keztetésre, vagy arra, hogy a rászorulók most már
hétvégén is megkaphatják az egyszeri ebédet,
vagy a maszkok készítésére.

AT: Így van, miután az iskola és az óvoda be-

zárásra került, innentõl kezdve felajánlottuk a

szülõknek, hogy azoknak a gyermeknek, akik idá-

ig is részt vettek a közétkeztetésben, továbbra is

tudjuk biztosítani az ételt, illetve biztosítjuk a szo-

ciális és idõs étkezõknek is. Áttértünk az egyszer-

használatos edényekre és az étrendet megváltoz-

tattuk annyiban, hogy viszonylag bõséges egytál-

ételek készülnek a következõ idõszakban. Ennek

elsõdleges oka, hogy így tudunk akkora mennyi-

séget is készíteni, hogy az idõs ember egy részét

el tudja rakni a nap másik szakára. Hiszen az a cél,

hogy az idõs emberek minél kevesebbet menjenek

ki, minél kevesebb emberrel érintkezzenek.  Ezért

döntöttem úgy, hogy a közétkeztetésben részt ve-

võ idõs polgárainknak szombaton és vasárnap is

ugyanúgy biztosítjuk a közétkeztetést, ételhor-

dást, mint hétköznapokon. Sõt, döntést hoztam ar-

ról is, hogy nem lehet elhozni az ételt, hanem

mindenkinek kiszállítjuk a lakásához egyszer-

használatos edényben a megfelelõ helyen elhe-

lyezve. Egyrészt így is elkerülve a személyes kon-

taktust, másrészt, mivel nem láttunk rá garanciát,

hogy az ételhordó edényeket úgy mossák és fer-

tõtlenítik le, hogy ne kerüljön be a konyhába a ví-

rus.  Most a legfontosabb, hogy azokat próbáljuk

meg megvédeni ebben a járvány-helyzetben, akik

munkavégzése a közellátás biztosítása céljából fo-

lyamatos, mint a konyhai dolgozók, egészségügyi

dolgozók, gyógyszertári dolgozók stb., hiszen ha

õk kiesnek, akkor bizony sokkal nagyobb problé-

mával fogunk szembe nézni.

BGL: Figyelembe véve a jelenlegi magyaror-
szági helyzetet, 50 koronavírus fertõzöttet tarta-
nak nyilván, hangsúlyozva ez a mai, március 17-
ei állapot. Csopak hasonlóan a többi Balaton-
parti településhez az idegenforgalomból él, ami
jelentõs bevételt indukál. Egyes vélemények sze-
rint optimálisan a vírus „lecsengése” május vagy
június végére várható. Fel tud-e erre készülni egy
önkormányzat, vagy, hogy próbálja átszervezni a
programokat, a jövõjét vagy egyáltalán felkészült-
e arra, hogy valamilyen formában az állam kise-
gíti a bevételbõl kiesett önkormányzatokat?

AT: Jelen pillanatban nincs önkormányzat csak

polgármester van, ebben a helyzetben a bizottsági és

képviselõi jogkört is a polgármester gyakorolja, en-

nek megvan az elõnye és a hátránya is. Elõnye nyil-

ván az, hogy gyorsan lehet döntéseket hozni, a hát-

ránya pedig az, hogy reméli az ember, hogy jó dön-

téseket hoz, ez belülrõl egy hatalmas felelõsség és

teher. Én minden nap értekezek, a jegyzõnõvel, a hi-

vatali kollégákkal, az étkezésben részt vevõkkel és a

képviselõkkel, külön- külön, hiszen az élet nem áll-

hat meg. Vannak döntések, amiket meg kell hozni.

(Folytatás a 3. oldalon)
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Koronavírus – mit jelent ez nekünk?
Ijesztõ? Bizonytalan? Fenyegetõ? 
Igen, minden bizonnyal ez mind igaz. Olyasmivel kell szembenézni,

amivel még nem találkoztunk. Talán nem is maga a vírus olyan ijesztõ,
hiszen – szakértõk szerint – egy egészséges immunrendszerû embert
nem viseli meg jobban, mint a „szokásos” influenza.

Miért akkor a nagy felhajtás? Olyan korlátozó intézkedések sújta-
nak bennünket, amire nem is emlékszünk vissza, nem kellett soha
ennyire átalakítani az életünket szinte egyik napról a másikra. Eddig.

Az egyénnek most a közösség érdekében kell visszavonulnia, elfo-
gadnia, hogy nem mehet koncertekre, sportrendezvényekre, a gyermekét
otthon kell tartania, sõt, szinte neki kell tanítania, mert az iskolák is zár-
va vannak. Elmaradnak esküvõk, leállnak gyárak, nem járnak repülõk.

Nagyon különbözõ reakciókkal lehet találkozni. Van, aki felhábo-
rodik, és a hozzá legközelebb állókra – köztisztviselõk, egészségügyi
dolgozók, bolti eladók, pedagógusok– zúdítja az elégedetlenségét,
frusztrációját. Pedig õk csak a kötelességüket teszik.

Van, aki igyekszik együttmûködni, mert megérti, hogy ezt mások és
egy fontosabb, közös cél érdekében kell megtennie. Hajlandó feladni rö-
vidtávú, egyéni igényeit, érdekeit, elfogadja, hogy új, szokatlan felada-
tok hárulnak rá. Szerencsére õk jelentik a többséget.

Meg kell állnunk, le kell lassítanunk egy kicsit. Otthon kell marad-
nunk, a családunkkal, a legközelebbi hozzátartozóinkkal. Talán van
ebben valami jó is, valami lehetõség is.

A napsütéses tavaszi idõben végre igazán rendbe tehetjük a kertün-
ket, elolvashatunk egy régóta vágyott könyvet, társasjátékozhatunk a
gyerekeinkkel. Felfedezhetjük, hogy a szupermarketek helyett helyi

termelõtõl is lehet vásárolni. Együtt fõzni. Beszélgetni a szomszéddal.
Egy olyan válságot élünk át, aminek nincs felelõse és nincs nyer-

tese. Nincs kit hibáztatni, nincs kit irigyelni. De kapunk egy lehetõ-
séget, hogy elgondolkodjunk – mire van valójában szükségünk és mi
az, ami nélkül élni tudunk. Mi az, amit a túlhajszolt fogyasztói társa-
dalom csillapodni képtelen mûködése okoz az életünkben, és mi a sa-
ját valódi választásunk? Folytathatjuk-e a veszélyhelyzet elmúltával
ott, ahol abbahagytuk?

Vigyázzanak magunkra, vigyázzunk egymásra! 
Ambrus Tibor,

polgármester

Tájékoztatás csalók megjelenésérõl
Tisztelt csopaki lakos! Kedves szépkorú!

Kiemelten szeretném felhívni a figyelmüket arra, hogy sajnálatos
módon ezt a jelenlegi helyzetet is kihasználják a csalók, hogy a laká-
sokba bemenjenek, vagy telefonon valamilyen szolgáltatást ígérjenek
térítés ellenében.

Ezek a bûnözõk azokat a félelmeket és aggodalmakat használ-
ják ki, amelyeket a koronavírus kelt az önmaguk és szeretteik
egészségét féltõ emberekben. Kellõ óvatossággal és egészséges bi-
zalmatlansággal megelõzheti, hogy a koronavírus veszélyeire hi-
vatkozva becsapják!

Ha gyanús esetet tapasztal, hívja a 112-es segélyhívószámot.
Alapvetõ szabály: lehetõség szerint ne érintkezzenek senkivel, ide-

geneket ne engedjenek be a lakásukba. 
Sem a hatóság emberei, sem más személy nem jár házról házra,

hogy fertõtlenítést végezzen otthonában, vagy ellenõrizze azt, hogy
az ottlakóknak szükségük van e valamire. Egészségügyi/kórházi dol-
gozó nem látogatja az idõseket, hogy szájmaszkot, vagy más gyógy-
ászati segédeszközt értékesítsen. 

A bûnözõk kórházi dolgozóknak kiadva magukat azt mondják,
hogy hozzátartozójuk megfertõzõdött a koronavírussal és ki kell fi-
zetnie az ellátásának költségeit – ne dõljenek be a trükknek.

A koronavírus fertõzöttség kimutatására alkalmas gyorsteszt egy-

elõre nem létezik, így az sem a gyógyászati segédeszközboltokban,
sem telefonon vagy személyesen nem kapható, ahogyan az ellen vak-
cina sem.

Mivel ebben a rendkívüli helyzetben országosan hiánycikk a
szájmaszk, a település vezetése önkéntesek/varrónõk bevonásával
gondos kodik az egyedi szájmaszk készítésérõl, mely használat
után mosható, fertõtleníthetõ, vasalható és újra felhasználható.
Ezek a maszkok arra alkalmasak, hogy ha mi vagyunk betegek,
köhögünk, tüsszögünk, a kórokozókat ne „szórjuk szét” a kör-
nyezetünkben, vagyis másokat védjünk meg az esetleges fertõzé-
sektõl. A szájmaszkokat elsõ körben a védendõ korosztályhoz
juttatjuk el. Addig is szíves türelmüket kérjük.

Ha a bevásárlást, gyógyszerkiváltást közeli hozzátartozó hiányá-
ban nem tudja megoldani, úgy azt jelezze az önkormányzat felé tele-
fonon (87/799-100) – amiben tudunk, segítünk. 

Ugyanakkor lehetõsége van arra a 60 év felettieknek, hogy 2 na-
pon belül házhoz szállítják a felírt gyógyszereit a csopaki gyógyszer-
tárból. Ez ügyben telefonáljanak a gyógyszertárba egyeztetés céljá-
ból: 06 20 416-4853.

Vigyázzunk magunkra, vigyázzunk egymásra!
Csopak, 2020. 03. 20.
Tisztelettel: Ambrus Tibor

polgármester

Csopak mindannyiunk menedéke
Csopaki vagy nem csopaki? Nyaraló, vagy helyi ingatlantulajdo-

nos? Valóban kérdések ezek? 
Vagy inkább azt a kérdést kell feltennünk, hogy „ÉN” vagy

„MINDENKI”?
Most nem engedhetjük meg magunknak, hogy bármilyen jellemzõ

mentén különbséget tegyünk ember és ember között. A koronavírus
sem teszi ezt, nem válogat. Mostantól már bárki bárkit megfertõzhet.

Minden egyes Csopakon menedéket remélõ embernek – legyen az
helyi lakos vagy nyaralótulajdonos -, be kell látnia, hogy a saját vi-
selkedése az egész közösségre nézve kockázatot jelent. Aki nem ma-
rad otthon, az megfertõzheti azokat is, akik még mindenki más ellá-
tásán dolgoznak. A szemétszállításban, takarításban, élelmiszerellá-
tásban, egészségügyben dolgozókat is. Nincs alternatíva.

Az egyéni igények kielégítését és jogok gyakorlását most fel kell
függeszteni – amíg megtehetjük, önként, másokért felelõs állampol-
gárként. Ha most ezt nem tesszük önként, rá fogunk kényszerülni, de
akkor már sokkal nagyobb lesz az áldozat, amit meg kell hoznia az
egész közösségnek. Emberéletekben mérhetõ áldozat.

Csopak ellátórendszerének idõre van szüksége, hogy alkalmazkod-
jon a kétszeresére duzzadt lakosság igényeihez. Minden önkormány-
zati munkatárs éjt-nappallá téve dolgozik azon, hogy ez jól mûködjön.
Türelmet és megértést, fegyelmet és figyelmet kérünk mindenkitõl. 

MARADJON MINDENKI OTTHON!
Ambrus Tibor,

polgármester
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Csopak..., ...mert szeretem!

Kedves Csopakiak! Kedves Barátaim!
Az elmúlt napok során és várhatóan még sokáig nagyon sokan dol-

gozunk azért, hogy ezt a váratlan helyzetet, ezt a járványt képesek le-

gyünk lelassítani, képesek legyünk hozzájárulni ahhoz, hogy minél

kevesebben kapják el. Azokért tesszük felelõsséggel, akiknek a sor-

sát ránk bízták a választók vagy olyan hivatást végeznek, ami az ápo-

lásról, gyógyításról, oktatásról, étkezésrõl, segítésrõl szól, olyan köz-

feladatot látnak el, amelyeknek szerepe még fontosabb ebben a hely-

zetben, a Hivatalban dolgozó kollegáinktól, a rendõröktõl a bolti el-

adóig.

A munkánknak viszont csak akkor van értelme, ha együttmûköd-

nek velünk és az országosan, helyben meghozott döntéseket, szabá-

lyokat, kéréseket betartják. Hiszen munkánk, az õ munkájuk azt szol-

gálja, hogy minél elõbb túl legyünk ezen a nehéz idõszakon, de csak

akkor lehetünk sikeresek, ha együttmûködünk.

Kérek mindenkit saját családja, barátai, ismerõsei, munkatársai, szom-

szédjai, minden embertársunk érdekében, hogy tartsák be a szabályokat.

Kérem Önöket, hogy ezekben a nehéz pillanatokban a feszültsé-

get, elégedetlenséget, a felháborodást, ne az Önökért dolgozó embe-

rekre zúdítsák.

Mindenki, aki értünk, értetek dolgozik, köszönetet érdemel, de

legalább egy mosolyt, mert az igazi baj akkor fog kezdõdni, ha már

õk sem lesznek.

Ambrus Tibor,
polgármester

Beszélgetés a koronavírus árnyékában Ambrus Tibor polgármesterrel
(Folytatás a címlapról)

BGL: Online, telefonon vagy személyesen?
AT: Tegnapig személyesen, a nagy tárgyalóteremben és kellõ tá-

volságra ültünk egymástól, azóta telefonon értekezünk. Az idegen-

forgalommal kapcsolatban látható, hogy bizony, nagyon nehéz

helyzetbe kerülnek az önkormányzatok, de én azt mondom, hogy

most a napi problémák a fontosabbak, amiket meg kell oldani és

nem tudjuk, hogy holnap milyen feladatunk lesz. Nyilván, ha eljön

az az idõszak, amikor ki kell mondanunk, hogy nem lesz idei ide-

genforgalom, vagy nagyon késõn indul meg a szezon, az új kihívá-

sokat fog jelenteni… Amit majd akkor kell megoldani, én itt most

hadd mondjam el, hogy bárcsak már most ott tartanánk, hogy tö-

meg van a strandon, hogy vége ennek az egész õrületnek, ami most

körül vesz bennünket  de most ezt a problémát kell megoldanunk,

ami elõttünk van. Akármilyen nehéz problémák lesznek, most azt

gondolom, hogy a járvány után százszor könnyebb lesz, mint most

döntéseket hozni.

BGL: Semmi kétség, hogy most a legfontosabb az emberi egész-
ség, az emberi élet védése, óvása. Mennyire fegyelmezettek a cso-
paki lakosok?

AT: Itt külön kell választanunk, hogy kit hívunk csopaki lakos-

nak, mivel most jól látható, hogy a környezõ településeken, váro-

sokban nagyon sokan a vírus elõl menekülésként a nyaralójukat vá-

lasztották és ma Csopakon megduplázódott az itt élõknek, a Csopa-

kot használóknak a száma. Itt nem csak a városokból lejövõket, ha-

nem a külföldrõl ideköltözõ nyaralótulajdonosokat is értem. Ez

nyilván megnehezíti a helyzetet, hiszen ma én azt mondom, hogy

igen, kedvezõ helyzetben vagyunk, hiszen itt kertes házak vannak,

mindenki menjen ki a kertjébe! Amikor viszont azt látom, hogy a

játszótéren az anyukák összezsúfolódva ülnek a padon, akkor el tu-

dok keseredni ezen, mert az egyéni felelõsség mindenféleképpen

szükséges ahhoz, hogy azok a döntések, amiket hozunk, sikeresek

legyenek. Azon kívül pedig azt látom, hogy nem idegesek az em-

berek, bár valóban még nem csapott meg annyira minket ennek a

járványnak a szele, hiszen egyelõre mi is csak abból tájékozódunk,

amit olvasunk, hallunk…

BGL: Valóban, a helyzet nem könnyû, ilyenkor hogyan telnek a
polgármester napjai?

AT: Az idõbeosztásom nyilván felborult, bár bejövök minden

reggel dolgozni.  Már a kollégáknak is azt javasoltam, hogy aki

tud otthonról dolgozni, az nyilván úgy dolgozzon, akinek be kell

jönni, õk itt vannak. Én megpróbálom a szabadidõmet a kertben

tölteni, kertészkedni. Egyébként mindenkinek ajánlom ezt az

idõtöltést, mivel most van itt a vetéseknek az ideje, így érdemes

idõt szakítani a kertészkedésre – természetesen nem csoportosan.

Azt is el tudom képzelni, hogy a család ilyenkor egy közös fõzé-

sen össze tud jönni, hiszen emlékszem rá, hogy a gyermekemmel

mekkora élmény volt, amikor közösen sütöttünk- fõztünk. Pró-

báljunk egyre több olyan programot biztosítani magunk és csalá-

dunk számára, amivel egy kicsit megpróbáljuk elfelejteni azt a

helyzetet, amiben vagyunk, és fõleg ne gondolkodjunk azon, ami

következni fog, mert biztos, hogy nem lesznek könnyû idõszak-

ok! Nem gyõzöm hangsúlyozni, hogy mindenkinek az egyéni fe-

lelõssége itt a fontos! Hiába mond a kormány valamit – nyilván

a kormánydöntéseket végre kell hajtani; hiába mond a polgár-

mester valamit, hogyha mi saját magunk nem figyelünk oda, és

nem vesszük komolyan. Talán ma még a legnagyobb baj az,

hogy azt hisszük, ami Olaszországban van, az ott is marad, min-

ket úgysem fog érinteni, meg itt van a szõlõ, a Balaton, mi tör-

ténhetne itt velünk… Ez nem így van. Az igazi sokkhatás, én úgy

gondolom, akkor fog bekövetkezni, amikor saját magunk tapasz-

taljuk ennek a járványnak a jelenlétét. Kövessünk el mindent,

hogy minél kevesebbünket érintse és minél kevesebb csopaki –

nem csak csopaki, természetesen –, minél kevesebb ember szen-

vedje meg ezt a járványt!

BGL: Ezekben a hetekben, hónapokban rengetegen dolgoznak
azon, hogy másokon segítsenek, szinte felsorolni is lehetetlen, hogy
mennyien vannak. Mit üzen nekik?

AT: Itt szeretném megköszönni mindenkinek a munkáját, aki eb-

ben a helyzetben megfeszített erõvel dolgozik! Itt nem csak a köz-

vetlen kollégáimra, hanem a konyhai dolgozókra is gondolok, akik

bevállalták, hogy minden nap fõzni fognak; a doktor úrra, az egész-

ségügyi ellátást biztosító csopaki személyzetre, a gyógyszerészek-

re, és még tovább bõvíteném a kört: legyünk türelmesek a boltok-

ban lévõ eladókkal, mindenkivel, akivel érintkezünk, mert nekik is

van családjuk, akiket otthon hagynak, eljönnek dolgozni, mert va-

lakinek az ellátást is biztosítania kell. Sokkal nehezebb helyzetben

lennénk, ha mindenki fogná magát, és otthon maradna. Van, akinek

muszáj, de azokkal türelmesen bánjunk, kiemelten köszönjük meg

a munkájukat, és örüljünk neki, hogy vannak és ezt felvállalják.

Ilyenek a rendõrök, a postások, bolti eladók… – beleértve minden-

ki. Nagyon sokat kell nekik dolgozni úgy, hogy félreteszik szemé-

lyes problémáikat ebben a nehéz helyzetben!

Köszönöm azoknak a csopakiaknak, akik önkéntesen felajánlot-

ták munkájukat, segítségüket, nagy szükség van rájuk!

BGL: Köszönöm a beszélgetést!
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Kedves csopaki lakosok, kedves páciensek!
Kérünk mindenkit, hogy a járványügyi helyzetre való tekintet-

tel ne keressék fel személyesen a rendelõt.

Receptírás miatt telefonáljanak és felírjuk elektronikus recept-

re, amit bármelyik hozzátartozójuk kiválthat. A receptírást kérhe-

tik a rendelõ telefonszámán rendelési idõben: 06-87/782-484,

vagy emailben a rendelo@csopakrendelo.hu email címen.

Ha panaszuk van, szintén telefonáljanak és megbeszéljük a te-

endõket. Kérem, ha lehet rendelési idõben telefonáljanak a rende-

lõ telefonszámán: 06-87/782-484.

Akut rosszullét esetén készenléti idõben hétköznapokon 08:00-

16:00 között továbbra is Dr. Imre Bence hívható a 06-20/526-68-

04-es telefonszámon.

Hétvégén és munkaszüneti napokon a Balatonfüredi Központi

ügyelet hívható a 06-87/580-888-as telefonszámon.

Kérek mindenkit, különösen az idõseket, hogy lehetõleg ma-

radjon otthon, ne menjen közösségbe, boltba, piacra, a tervezett

orvosi vizsgálatokra se menjen most el a szakrendelõbe, kórház-

ba, mondja le idõpontját és várja meg a járvány elmúlását.

A fenti intézkedések az Önök érdekeit szolgálják, hogy tovább-

ra is akadálytalanul biztosíthassuk az egészségügyi ellátásukat.

Köszönettel,

Dr. Imre Bence
háziorvos

Rendelési idõ, amikor telefonálhatnak a csopaki vezetékes szá-

mon:

Hétfõ 12:00-16:00

Kedd 9:00-13:00

Szerda 11:30-13:00

Csütörtök 12:00-16:00

Péntek 11:30-13:00



Március 1-én, csa-
ládi istentisztelet ke-
retében emlékeztek a
világháborúkban hõsi
halált halt egyházta-
gokra Csopakon. A
megható megemléke-
zésen sokan vettek
részt, mely a Refor-
mátus Általános Isko-
la 5-dik osztályos ta-
nulóinak mûsorával
kezdõdött.

Tislér Géza reformá-
tus lelkész igehirdetését
követõen ünnepi beszé-
det mondott Soós Lajos
nyugalmazott alezredes.
Az elmúlt évekhez ha-
sonlóan, idén is jelen
volt a megemlékezésen
a Légierõ Zenekara, va-
lamint a Magyar Hon-
védség képviselõi. Az
istentisztelet az emléke-
zés koszorúinak elhe-
lyezésével ért véget.

5

Csopak..., ...mert szeretem!

Emlékezés a Világháborúkban elesett egyháztagjainkra

Rendhagyó március 15-ei
megemlékezés

Nemzeti ünnepünk alkalmából március 15-én, vasárnap délután a szo-
kásosnál szûkebb körben tartottunk megemlékezést a Hõsi Emlékmûnél.
A Csopaki Református Általános Iskola diákjai elszavalták a Nemzeti
Dalt, ezt követõen Ba-
logh Balázs, alpolgár-
mester emlékezett meg
az 1848–49-es forrada-
lom és szabadságharc ki-
törésérõl, illetve az akko-
riban Magyarországon is
pusztító kolerajárvány-
ról. A rövidített ünnepi
mûsor után a civil szer-
vezetek és intézményve-
zetõk képviselõi elhe-
lyezték a tisztelet koszo-
rúit a Hõsi Emlékmûnél.

Az iskolások teljes
ünnepi mûsorát a koro-
navírus járványra való
tekintettel felvételrõl
lehet hamarosan meg-
tekinteni a Csopak TV
Youtube csatornáján.
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Lezárult közvéleménykutatásunk
Tisztelt Csopaki Lakosok! 

Köszönjük közremûködésüket az év elején indított közvélemény-

kutatásunkban! Tekintettel a beérkezett válaszok csekély számára, az

eredmények nem tekinthetõek reprezentatívnak, sõt, a kitöltések ala-

csony aránya is információ-értékû visszajelzésnek tekinthetõ a lakos-

ság részérõl. Azonban több hasznos észrevételt is kaptunk nem csak

a kulturális programokkal és a jövõbeli faluközponttal kapcsolatban,

hanem számos egyéb területen is. Természetesen ezeket igyekszünk

lehetõségeink szerint figyelembe venni a jövõben.

Kulturális programok
Nagy örömünkre a válaszadók döntõ többsége a csopaki kulturális

rendezvények rendszeres látogatója, ez az évek óta hagyományosan

megrendezett programok sikerességét és közkedveltségét erõsítette

meg. Továbbá sok észrevétel és javaslat érkezett a programokkal

kapcsolatban. Ezek ugyan szerteágazó korosztályokat és témákat

érintettek, de a rendezvények részbeni megújítása iránti igényt a vá-

laszadók részérõl tükrözik. 

Faluközpont
A jövõbeli csopaki Faluközpontról színes ötleteket vázoltak fel a

kérdõívet kitöltõk, melyek az épületben igényelt fõbb funkcióit is

körvonalazzák. Az önkormányzat fel fogja használni ezeket a terve-

zésnél, hiszen a célunk, hogy Önök sajátjuknak érezzék majd a kö-

zösségi teret. A továbbiakban is folyamatosan tájékoztatni fogjuk a

csopakiakat a közösségi ház „születésérõl“.

Köszönettel és üdvözlettel,

Fábián Réka
kulturális szervezõ

Csopak Község Önkormányzata

Volt egyszer egy EFOP pályázat Csopakon…
Az EFOP 1.5.2-16-2017-00001 számú, Humán szolgáltatások

fejlesztése térségi szemléletben Tihany térségben címû pályázatban

2018 elejétõl 2020 elejéig Csopak mellett Tihany, Balatonakali,

Aszófõ, Balatonudvari és Örvényes önkormányzata vett részt. A pá-

lyázat keretében számos térítésmentes program és beruházás való-

sulhatott meg Csopakon, melyeket az alábbiakban gyûjtöttünk cso-

korba. 

A szolgáltatásfejlesztés keretében a teljes közösség biztonságát és

kényelmét szolgáló befektetések valósulhattak meg, így megújult

Csopak térfigyelõ kamerarendszere, a strand Wi-Fi-hálózata és a

csopak.hu weboldal is bõvült interaktív térkép funkcióval. 

A közösségépítõ programok közül a közkedvelt Filmklub-sorozat

ívelte át az egész pályázati idõszakot, ami során többek között Eper-

jes Károly és Haumann Péter színmûvészek is elhozták Csopakra 1-

1 ikonikus filmjüket, melyek megtekintését közvetlen hangulatú kö-

zönségtalálkozók követték. 

Ezen kívül számos további program megvalósulását tette lehetõvé

a pályázat, mint a nagy sikerû zenés-táncos Moldvai- és Sváb-estek

2018-ban; a színes programokkal kibõvített Majális és Heppiend ren-

dezvények 2019-ben. Ezeken kívül mindkét évben megrendezhettük

Közösségi befõzõnapunkat és Településszépítõ akciónkat pályázati

forrásból. Mindegyiket kifejezetten sikeresnek tekintjük, hiszen a

csopaki civil szervezetek szép számban képviseltették magukat a ren-

dezvényeken. 

Az Egészséges Csopakért Program keretében 2018-ban és 2019-

ben is megtartottuk Egészségnapunkat, melyeken széles körû egész-

ségügyi szûrõvizsgálatokkal és elõadásokkal vártuk a csopakiakat. A

program részeként továbbá számos védõnõi és szakpszichológiai elõ-

adás, illetve elõadás-sorozat került megrendezésre, melyeken szó

esett a gyermekgondozástól a párkapcsolati kérdéseken át a sikeres-

séghez vezetõ útig számos érdekfeszítõ témáról. 

Továbbá különbözõ egészségmegõrzõ foglalkozások (óvodás

gyógytorna, kismama torna, nõi alakformáló torna, nyugdíjas gyógy-

torna, meridián torna) zajlottak 2019 folyamán heti rendszerességgel

elsõsorban a Kultúrházban. A legnagyobb sikert azonban kétségkívül

dr. Eõry Ajándok természetgyógyászatról szóló 7 alkalmas elõadás-

sorozata aratta.

A pályázat keretében megvalósuló munkaerõpiaci képzések – in-

formatikai, pénzügyi, jogi, német, angol kurzusok – elsõsorban a pá-

lyázat szempontjából hátrányos helyzetûeket célozták meg, így ki-

emelten a pályakezdõ fiatalokat, aktív korú álláskeresõket, 50 év fe-

lettieket, GYED-rõl, GYES-rõl visszatérõket. A képzések célja volt,

hogy hozzájáruljanak az álláskeresés megkönnyítéséhez, így egyúttal

a munkába álláshoz is és a gyakorlati életben hasznosítható tudást ad-

janak át az érdeklõdõknek.

Reményeik szerint a lakosság döntõ többsége talált olyan progra-

mot a fentiek között,

melyet hasznosnak és

értékesnek tart. Cso-

pak Község Önkor-

mányzata a továbbiak-

ban is törekszik mind

pályázati-, mind saját

forrásaiból a közked-

velt és sikeres kezde-

ményezések folytatá-

sára.
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Kezdet és vég: A lemosó permetezés és a munka gyümölcse
A csopaki Sáner János Kertbarát Kör február végére szervezett

nyilvános rendezvényén Markóné Dr. Nagy Krisztina növényvédel-

mi szakmérnök tartott elõadást a kertbarátok lelkes csoportjának,

amit – az esemény zárásaként – Baloghné Király Mónika hegyközsé-

gi elnöknek, a pécselyi Balogh Pincészet borászának ötsoros borbe-

mutatója követett: Mindezzel mintegy bemutatva, mivel kezdõdik, és

mivel végzõdik a jó borász munkája.

Markóné Dr. Nagy Krisztina a szûk egy órásra ütemezett nö-

vényvédelmi elõadás rendkívül magas fokú, ám mégis informatív

és közérthetõ tartalmát finom humorával és közvetlen elõadás-

módjával hozta még közelebb a hallgatóságához. Az elõadás,

amely egyúttal a lemosó permetezés melletti szakmai állásfoglalás

is volt, legfõbb üzeneteként többször is elhangzott, hogy a lemo-

só permetezés kulcsfontosságú szerepe mellett igen lényeges arra

is figyelni, hogy a különbözõ fajta kerti növényeken megtelepedõ

kártevõket is helyesen ismerjük fel.  Ezek ellen a helyes idõben –

leginkább még a vegetatív állapotukban – és a legalkalmasabb

eszközzel, permetszerrel vegyük fel a harcot, hiszen csak így le-

het hatékony a megelõzés, védekezés. Ebbõl kifolyólag elõfordul-

hat, hogy a tavalyi évben megállapított lemosó permetet az idei

évben megtörtént szemrevételezést követõen az eredmény függvé-

nyében módosítanunk kell. Az elõadás zárásaként a hallgatóság-

nak lehetõsége nyílt egyéni problémákat, kerti megfigyeléseket is

megosztani a kertbarátokkal, illetve az elõadóval, aki természete-

sen minden kérdésre örömmel adott további szakmai felvilágosí-

tást, tanácsokat.

A rendezvény második felében az ötsoros borkóstoló keretében

Baloghné Király Mónika vezetésével egy kisebb, családi pincészet si-

kereibõl és küzdelmeibõl kaptak – a szó legszorosabb értelmében –

ízelítõt a jelenlévõk. A borbemutatót a borász családi történetei, a

borkészítés körüli teendõkrõl, nehézségekrõl való beszámolói tették

még fesztelenebbé, és – nem utolsó sorban – természetesen az egyes

borok ízlelgetése, forgatgatása. A családi pincészet képviselõje és a

kertbarátok között hamar alakult ki a közös álláspont, miszerint a bo-

rokban nem kell „beleérezni” azt, ami adott esetben nincs is benne:

Vannak természetesen bizonyos jegyek és ízek, amelyek kiemelik a

jó évjáratokat, de néha elég, ha a borban megtaláljuk a harmóniát (és

nem a sült szalonna illatát…).

Az estet kötetlen beszélgetés, kóstolgatás zárta, amely során a

kertbarátok kiszakadhattak egy kissé a világ gondjainak szorításából,

és – mintha csak megállt volna az idõ kereke erre a néhány órára –

egymás felé fordulhattak és élvezhették a közös beszélgetések min-

denkori varázsát. Kívánjuk, hogy jelen helyzetünkben felelõsen vál-

lalt magányunkat néhány hét, hónap múlva újra a derûs együttlétek,

közös estek váltják fel.

Varga Kende Lõrinc

Metszésbemutató Petrányi István gyümölcsösében
2020. március 10-én a Sáner János Kertbarát Kör metszésbe-

mutatót szervezett Petrányi István kertbarát kör tag gyümölcsösében.

Talán kevesen tudják, hogy Pista barátunk nem csak szõlõt mûvel és

készít kiváló borokat Csopakon, hanem akad egy szép gyümölcsöse

is az Öreghegy délkeleti lankáján, ahol sokféle gyümölcsfa fér meg

békés egyetértésben egymással és a szõlõkkel. Õk is itt érzik jól ma-

gukat, mint a szõlõ és az ember, ahol szépen süt a nap, és látják a Ba-

latont. Ideális hely tapasztalatot cserélni, ki hogyan gondolja, és ho-

gyan lehet másképpen is metszeni a különbözõ gyümölcsfákat: almát,

kajszit, õszibarackot, cseresznyét, szilvát, mandulát.

A metszésbemutatót és tanácsadást két kertészmérnök, két generá-

ció: Szekendy Alajos, és Lengyel Kálmán (Veszprémi Mezõgazdasá-

gi Zrt. gyümölcstermesztési ágazatvezetõ) tartotta. Mikor az egyikük

húzta, a másik kontrázott, aztán fordítva, így ismét megbizonyosod-

tunk arról, hogy mindenki másképp csinálja, másképp is lehet, és a

gyümölcsfák, mint a szõlõ, sokféle embert kibírnak.

Persze vannak általános elvek, szabályok, melyeket szem elõtt kell

tartanunk, és vannak hibák is, melyeket el kell kerülnünk, hiszen a

metszés alapvetõen befolyásolja a gyümölcsfák növekedését és ter-

méshozását. Fontos a metszéstechnika, a megfelelõ eszköz, a metszés

ideje, és az elképzelés, hogy jövõre merre terelgetjük tovább a fács-

kánk növekedését.

A metszésbemutatót követõen a hely szelleméhez híven házigaz-

dánk vendégül látta a kicsit hûvös és szeles idõben is mindvégig ki-

tartó maroknyi csapatunkat egy pohár borra, hiszen bor mellett lehet

csak igazán megvitatni a meglévõ tudásunkat és az újonnan tanulta-

kat.

Köszönjük a tapasztalatcserét házigazdánknak és a két kiváló ker-

tészmérnökünknek.

Külön örömünkre szolgált, hogy a kertbarát kör nyílt rendezvé-

nyén ezúttal is nem csak a kör tagjai vettek részt, hanem vendég kert-

barátok, akiket szívesen látunk máskor is a rendezvényeinken és a

Sáner János Kertbarát Körben. Azt azonban, hogy ezekre mikor ke-

ríthetünk sort sajnos ma még senki sem tudja, a járvány miatt ugyan-

is a kertbarát kör is elhalasztja az összes idei elsõ félévi programját

(közgyûlést, pannonhalmi kirándulást, borversenyt, társadalmi mun-

kát, pozsonyi kirándulást).

Kovalóczy György
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Koronavírus – Lehet-e egyáltalán prognosztizálni az idei balatoni szezont?
2020. március 17. kedd – A járvány várható idegenforgalmi

hatásairól kérdeztük Pataki Júliát a Balaton Riviéra Turisztikai
Egyesület menedzserét. A Magyar Turisztikai Ügynökség nyil-
vánosságra hozta a 2020. március 10-ig lemondott szállodai
foglalásokat, amelyek elsõ sorban Budapestet és a külföldi
vendégéjszakákat érinti. Fõleg a kínaiak, németek és sorolhat-
nánk még a többi ország turistáinak szálláslemondását, finoman
fogalmazva is a helyzet siralmas. De mi a helyzet itt a Balatonnál?

- Figyelembe véve a 2019-es foglalásokat, mi a helyzet az idei
szállásfoglalásokkal a Balatonnál a tavalyi évhez viszonyítva?

- Fontos, hogy nagyon eltérõ a helyzet Budapesten és vidéken.
Budapesten a külföldi turisták voltak túlnyomó többségben, míg vidéken,
így a Balatonnál is a belföldi turizmus inkább számottevõ. Budapesten így
sokkal hamarabb és drasztikusabban jelentkeztek a hatások. 

- Az eddigi tendenciák alapján a 2020-as szezon térségünkben
ígéretesen indult. Az elõfoglalási számok magasak, sok szállásnál
már 70% feletti foglaltság volt a nyári hónapokra. A kialakult helyzet
megjósolhatatlanná teszi a szezont. Jelenleg a foglalások még élnek,
hiszen térségünkben a belföldi vendégek vannak túlnyomó többség-
ben, a szállások nagy része pedig rugalmas lemondási és átfoglalási
lehetõségeket kínál, de a következõ hónapok történései lesznek
meghatározóak.

- Lehet-e bármilyen stratégiát kidolgozni ebben a könnyûnek
egyáltalán nem nevezhetõ helyzetben?

- Egyelõre a felmérésnél tartunk, hiszen korábban soha nem volt
még ilyen helyzet, ennyire gyorsan ekkora változás nem történt még a
turizmusban. Ez az egész világot érinti most és átszabja az eddigi
stratégiákat. Jelenleg azt gondolom, a legfontosabb, hogy mindenki
figyeljen a saját és környezete egészségére, tartsa be a szabályokat,
maradjon otthon, hogy minél gyorsabban izolálni tudják a vírust, ne
terjedjen gyorsabban, így talán hamarabb a végére érünk. Ez azért is
nagyon fontos, - az egészségügy és az emberi élet védelmén túl - hiszen
a kisebb vállalkozásoknak nincs hosszabb idõre elegendõ tartalékuk, a
sokáig fennálló korlátozás súlyos következményekkel járhat. 

- Az elkövetkezendõ napokban, hetekben azon dolgozunk, hogy
helyzetképet kapjunk, mik a már tapasztalható hatások, illetve melyek
azok a pontok, ahol a leginkább szükség van ágazati segítségre.

- A következõ kérdést, problémát az okozhatja majd, hogy ha vis-
szatér a megszokott menetrend és az emberek utazási kedve újra nõ,
a jelenlegi infrastruktúra, szállás- és szolgáltatáskínálat menny-
iségében és minõségében ki tudja-e majd szolgálni az igényeket? 

- A szállodai szövetség vagy akár a magyar kormány tud-e bármi-
lyen segítséget nyújtani, a kiesõ veszteségek enyhítésére?

- Mindenképpen szüksége lesz az ágazatnak kormányzati segítsé-
gre. Nem csak a szállodáknak, az egész turisztikai szakmának.
Viszont a szállodákat különösen érinti ez a mostani helyzet, hiszen
egyrészt a fenntartási költség, a munkaerõ megtartása is hatalmas
költségeket emészt fel, illetve hosszú távon is érezhetõ lehet a vissza-
esés, hiszen az már látszik a globális felmérések alapján, hogy az
emberek, ha terveznek is utazást, a kisebb helyeket és a kisebb
magánszállásokat keresik, ahol elszeparáltabban pihenhetnek. A szál-
lodai szövetség elsõsorban a kormányzati segítség kidolgozásában
tud a szakmának segíteni, illetve a már elindult kezdeményezésekkel

is. Arra buzdítják az embereket, hogy maradjanak az ország határain
belül az utazások tervezésénél, hiszen csodálatos helyek vannak
Magyarországon, illetve a már lefoglalt szállásokat ne mondják le, az
elõlegeket ne kérjék vissza, hiszen ez komoly problémákat jelenthet
a vállalkozásoknak, hanem foglalják át késõbbi idõpontokra.
Megjelentek a támogató voucherek is, aki teheti, vásároljon
utalványt, amelyet majd egy késõbbi idõpontban felhasználhat.
Ugyanezek a kezdeményezések természetesen a magánszálláshe-
lyekre is alkalmazandóak, kevesebb alkalmazottal, vagy családi vál-
lalkozásban, mûködnek, de ugyanúgy megélhetést biztosítanak.

- Vagy megmentheti-e a balatoni turizmust a hazai idegenforgalom?
- A hazai összefogásra mindenképpen szükség lesz. Ez eddig is

szempont volt, hogy az itthon megkeresett pénzt itthon költsék el,
számos kezdeményezés indult már akár az élelmiszeriparban, a
kisvállalkozások területén, vagy akár a turizmusban. Ennek jó
eszköze a SZÉP kártya is. Azonban ez a hozzáállás most
felértékelõdik, hiszen sok vállalkozást megmenthetnek!

- Itt nem csak a szállásokról van szó. A rendezvényszervezõ szak-
ma volt az elsõ, ami gyakorlatilag egyik napról a másikra bedõlt.
Bizonytalan ideig megszûnt a munkájuk. A vendéglátóhelyek,
borászatok, turisztikai szolgáltatók szintén számolhatnak jelentõs
bevétel kieséssel. Szükség lesz a belföldi támogatásra, hogy talpra
tudjanak állni, nem csak a Balaton tekintetében természetesen, de itt
ez kiemelten fontos, hiszen jóval többen dolgoznak a turizmusban,
mint az ország bármely részén. Véleményem szerint tehát igen, a
hazai idegenforgalom mentheti meg a balatoni turizmust!

- Egyáltalán mekkora veszteségrõl, árbevétel kiesésrõl beszél-
hetünk?

- Egyelõre erre nincs válasz, azt gondolom, a folyamatnak még az
elején járunk..

- A legfontosabb az emberi élet védelme, hogyan fertõtlenítik a
szállodát, hogyan védik az alkalmazottakat és a vendégeket?

- Amit egy szálloda, vendéglátóhely meg tud tenni, hogy csökken-
ti azokat a tevékenységeket, melyeknél sok ember van egy helyen. A
svédasztalos étkezéseket beszüntették, felszolgálják az ételeket, az
asztalokat távolabb helyezik egymástól, folyamatosan fertõtlenítenek,
betartják a konyhán és a takarítás során is a legszigorúbb higiéniai
elõírásokat. Ez a vendégeket és az alkalmazottakat egyaránt védi. Az
alkalmazottak kesztyûben vannak, a ruháikat azonnal szennyesbe
teszik. Fertõtlenítõt helyeznek ki. Azonban jelenleg még a vírus ter-
jedésének kezdetén vagyunk, tehát nem lehetünk elég óvatosak. Ezek
a higiéniai intézkedések akkor kerülhetnek majd újra elõtérbe, ha már
újra enyhülnek majd a korlátozások. Addig a legbiztosabb, ha a lehetõ
legkevesebb emberrel érintkezünk. A szálláshelyek és vendéglátók
nagy része már eszerint mûködik, illetve nem mûködik.

- Egyes vélemények szerint, várhatóan a járvány júniusra-júliusra
„lecsenghet”. Akkor is újabb marketing stratégiára lesz szükség,
hogyan tovább?

- Egyelõre nem lehet megmondani, mikorra fog konszolidálódni a
helyzet. A legoptimistább becslések már május végére prognosz-
tizálják, hogy kezd majd visszaállni az élet a normális kerékvágásba, az
angolok például jövõ tavaszra jósolják, hogy megfékezik a vírus ter-
jedését. Ha már látjuk a fényt az alagút végén, akkor fogunk tudni új
marketingstratégiát kidolgozni, egyelõre mi azért készülünk a nyárra.

- Végezetül ön miben reménykedik?
- Én bízom abban, hogy az emberek felelõs magatartásának

köszönhetõen sikerül megfékezni a járványt. Magam részérõl a
körülményekhez képest pozitív vagyok, rengeteg jó kezdeményezést
látok, az idõsek segítésétõl kezdve önkormányzati intézkedésekig,
melyek a valódi összefogást mutatják és hogy az emberek komolyan
veszik és helyén kezelik a problémát. Abban is bízom, hogy ugyanez
a felelõsségvállalás a helyreállításnál is jelen lesz és közösen a szol-
gáltatókkal ki tudjuk dolgozni az új stratégiát, nyárra már csak egy
rossz emlék lesz ez a tavasz. Az õszi szezonra pedig nagy erõkkel
tudunk koncentrálni, hogy azokat a programokat és terveket, melyeket
most halasztanunk kell, õsszel mind meg tudjuk valósítani!
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Mandulavirág Gyógyszertár
Pontosan egy éve, 2019 március 15-én vettük birtokba a csopaki

gyógyszertárat. Emlékszem, akkor hosszú hétvége volt, amit kihasz-
nálva lomtalanítottunk, kifestettünk, hogy 18-án, hétfõn reggel meg-
nyithassuk a kissé átalakított patikát. 

Már akkor tudtuk, hogy a Kossuth u. 53. alatti épület nem felel
meg a szigorú szakmai elõírásoknak – s költözni kell majd. Nyár ele-
jén körvonalazódott a hely, készültek a tervek, majd megkezdõdött a
kivitelezés a Kossuth utca 28-ban, a régi orvosi rendelõ épületében.
Az arra járók láthatták, ahogyan átalakul a korábbi építmény.

A március 15-i ünnep most is költözéssel telt, s 16-án megnyitot-
tuk a Mandulavirág Gyógyszertárat.

Elõzetes terveinket az Élet kicsit átalakította, s a csinosítás, ren-
dezgetés helyett a COVID-19 vírusjárvány miatt kialakult veszély-
helyzetben kell folyamatosan helyt állnunk.

Jelenleg rendeletben szabályozzák, hogy egyszerre két ember tartóz-
kodhat az officinában, egyhavi gyógyszert tudunk csak kiadni a hirtelen
megnövekedett igények miatt, s sajnos átmenetileg hiánycikk az egész
országban a szájmaszk és a kézfertõtlenítõ. Reméljük, ez csak átmene-

ti, s az ellátással nem lesz probléma, a járványon pedig hamar túljutunk.
Nagy örömmel tapasztaljuk, hogy a csopakiak fegyelmezetten, tü-

relmesen várnak az épület elõtt, s nem okoz gondot, hogy csak keve-
sebb gyógyszert tudunk adni. A feladatunk közös – nem csak az el-
következõ néhány nap sürgetõ problémáit kell megoldanunk, hanem
hosszú hetekre kell felkészülnünk! De közösen, egymást segítve - tá-
mogatva ez is sikerülni fog!

A nyitvatartás nem változik, ugyanúgy hétfõtõl péntekig 8 és 17
óra között várjuk Önöket. 

Mivel az új épület már alkalmas ún. „magisztrális” gyógyszerké-
szítésre, nem kell Füredre menni, ha orrcseppet, kenõcsöt, kúpot ren-
del az orvos – legkésõbb másnapra elkészítjük.

Folyamatosan szépítjük kívül-belül, s terveink szerint – ha a ve-
szélyhelyzet elvonul – ünnepélyesen megnyitjuk, s szívesen megmu-
tatjuk az érdeklõdõknek a gyógyszertár minden helységét!

Addig is, vigyázzanak saját maguk, Szeretteik, a Közösség egész-
ségére – csak együtt gyõzhetjük le a vírust, ezt a valamennyiünket kö-
zelrõl érintõ komoly kihívást!

A Csopak-Paloznak HE. 2020. 03. 07-i közgyûlésérõl
Csopak-Paloznak Horgász Egyesület

2020 március 7-én  éves közgyûlését tartot-
ta, melyen meghívottként jelen volt a
BBHSZ. képviselõje is.

Az elmúlt év munkájáról beszámolót tar-
tott dr. Horváth Imre, az egyesület elnöke.

Tájékoztatta a tagságot az elnökség mun-
kájáról, valamint az év közben elkészített
szabályzatokról, a megkötött szerzõdések-
rõl. Felhívta a figyelmet az adatvédelmi és

adatkezelési szabályzat megismerésére és betartására.
Kiemelte a Csopaki Önkormányzattal való tartalmas, megoldást

keresõ együttmûködést.
A több mint 200 fõ horgásztárs nagy része nem helyi lakos, így

sok esetben az információk továbbítása nehézségekbe ütközik.
Az egyesület öt horgász kikötõvel rendelkezik, az érintett hatósá-

gok egyetértésével kettõ kikötõt alakítunk ki, közel 150 csónakhely-
lyel. Várjuk a jogszabályi módosításokat a munka megkezdéséhez.

Az egyesület elnöke felhívta a figyelmet a belsõ szabályzatok be-
tartására, a fegyelemre, a horgásztanya és a kikötõk rendjére.

Ezt követte Szücs István pénzügyi beszámolója, a felügyelõ bizott-
ság Balassa Lajos általi beszámolója. Albrecht Ferenc a fegyelmi és
etikai bizottság elnöke értékelésében felhívta a figyelmet a közösség
összetartó erejére, a fegyelemre.

A határozati javaslatokat a közgyûlés elfogadta, majd a hozzászó-
lások következtek, melynek során a sporttársak nagyon aktívak vol-
tak. Többen felvetették, hogy a kikötõk bejáratát szemét tárolónak
nézik. A sport utca végén- a madár figyelõ mellett- szükség lenne egy
illemhely elhelyezésére.

Sok kérdés és probléma felvetését követõen az egyesület elnöke
összefoglalta az elhangzottakat, megköszönte az aktivitást.

Dr. Horváth Imre
elnök

Tisztelt Horgász társak!
A MK. vészhelyzetet jelentett be a koronavírus okozta károk  megelõ-

zése érdekében.
A veszélyhelyzetre figyelemmel a Csopak-Paloznak Horgász

Egyesület Elnöksége az értékesítési pont – jegyforgalom- valamint a
csónak kiadási rendjét bizonytalan idõre felfüggeszti.

Figyelemmel a jelenlegi igényekre, megoldásként az alábbiakat javasoljuk:
Csopak-Paloznak Horgász Egyesület csopakhe@ freemail.hu e-mail

címére
• írásos kérelem a 2020. évi állami jegyre, csónakhelyre, tagdíjra és

a Balatoni területi jegyre vonatkozóan
• a horgász azonosító adatainak és horgászkártya számának közlése 
• a kérelem beérkezését követõen e-mailben közöljük az utalandó

összeget és az egyesület számlaszámát
• az összeg számlánkra érkezését követõen kiállítjuk a kért okmá-

nyokat és postázzuk az Ön címére és költségére
Az igénylését postai úton is benyújthatja az egyesület címére

(Csopak-Paloznak Horgász Egyesület 8229. Csopak, Sport u. 13.)
Az engedélyekkel kapcsolatos díjak megtekinthetõk  a MOHOSZ és

az Horgász Egyesület honlapján.
A rendezvényekkel illetve társadalmi munkával kapcsolatos informá-

ciót késõbb továbbítjuk.
Tisztelettel: Dr. Horváth Imre

elnök
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A Nyugdíjas Klub márciusi programjairól
Március 4-én tartottuk meg az éves közgyûlésünket. A 15 órára

meghirdetett gyûlésre a tagság több mint fele megjelent, így a köz-

gyûlés határozatképes volt. Dr Horváth Imréné, a klub elnöke beszá-

molt a 2019-ben végzett munkáról, kiemelve az elõzõ elnökség sze-

repét is a megvalósításban. Elmondta, hogy az elmúlt évben halálo-

zás miatt 3 fõvel csökkent, ugyanakkor 20 fõ új belépõvel nõtt a tag-

ság létszáma. Összegzést hallottunk az elmúlt év sokszínû program-

jairól – ismeretterjesztõ elõadásokról, úti-beszámolókról, múzeumlá-

togatásokról, kirándulásokról, színház-látogatásokról, kulturális

programokról. A Pénzügyi vezetõnek és a Számvizsgáló Bizottság

vezetõjének beszámolóiból kitûnt, hogy klubunk pénzügyi helyzete

egyensúlyban van, de a pénzügyi stabilitás megtartása érdekében az

egyéni tagdíj mértékének emelésére van szükség. A tagdíj emelését a

közgyûlés egyhangúlag elfogadta. A 2020. évi tervekrõl és célkitûzé-

sekrõl is hallhattunk elõterjesztést. A tagság érdeklõdésének megfe-

lelõen az eddigiekhez hasonló programok mellett további izgalmas

ötletek is megvalósításra kerülnek – pl. nyugdíjas filmklub, kézmû-

ves foglalkozások, süteményreceptbörze-kóstolóval, stb.. Összegez-

ve a Csopak Nyugdíjas Klub 2019-es évben a tagság megelégedésé-

re hatékonyan mûködött, érdekesnél-érdekesebb programokkal sike-

rült a tagság nagy részét aktivizálni. A vezetõségnek a kitûzött célok

megvalósításához jó egészséget és eredményes munkát kívánunk.

Március 11-én ünnepeltük a Csopak Nyugdíjas Klubban a Nõna-

pot. Az ünneplésre a tavaszi megbetegedések miatt csupán 40 fõ jött

el a csopaki kultúrházba. Az elnök asszony bevezetõje után a klub

férfi tagjai nõket, asszonyokat köszöntõ versekkel kedveskedtek,

majd a pezsgõs koccintás után virággal ajándékozták meg a jelenlévõ

hölgyeket. Ezek után az elnök asszony Csopak Polgármesterének jó-

kívánságait, és a virágait is átadta a hölgyeknek, aki sürgõs elfoglalt-

sága miatt nem lehetett jelen a rendezvényen. Az asszonyok is ké-

szültek erre az eseményre, délelõtt különféle pogácsákat sütöttek a

vendégek számára. A finomságok és a csopaki bor mellett megünne-

peltük a Magyar Nóta Napját is. A kultúrcsoport magyar nóta csok-

rának elhangzása után kellõ hangulat teremtõdött a vidám nótázásra.

Kellemes délutánt töltöttünk együtt.

Klubunk évek óta társadalmi munkában rendszeresen rendbe teszi

a Balaton-felvidéki Nemzeti Park elõtti területet. A jó idõt kihasznál-

va, szép számmal jöttünk össze, hogy március 15-e tiszteletére elké-

szüljünk a park rendbetételével. A Civil Ház udvarán lévõ virágos-

kert sem maradt ki a munkálatokból. 

Sajnos a márciusra tervezett programjainkat nem tudtuk maradék-

talanul teljesíteni, a kialakult helyzet miatt, de reméljük hamarosan

pótolni tudjuk majd az elmaradt klubnapokat.

Szeretnénk megkérni a tagságot, hogy vigyázzanak magukra, tart-

sák be az elõírásokat, a jelszó: MARADJ OTTHON.

Ezúton szeretnénk fájó szívvel búcsút venni Tisza Gézáné dr.-tól,

aki 2020. 03. 19-én hagyott itt bennünket. Éva alapító tagja volt a

Nyugdíjas Klubunknak és aktívan részt vett a klub életében. Több

éven át elnökségi tag volt, vezette a Country tánccsoportot és

mindenkor lehetett rá számítani.

Hiányozni fogsz Éva!

dr. Károly Gabriella, Nagy Ferencné

Kérjük a tagságot, hogy a családtagjai körében 
népszerûsítsék a Klubunkat, és ha lehet 

az SZJA 1%-t a Klub javára ajánlják fel.
Adószámunk: 18936434-1-19
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Önök mondták
Összefoglalás az önkormányzati konyha értékelésérõl

Az elmúlt idõszakban megkérdeztük Önöket az iskolai étkezés –

az önkormányzati konyha mûködésének – minõségével kapcsolat-

ban. A szülõket on-line kérdõíven, a gyerekeket az étkezõben kér-

tük meg, hogy értékeljék a menzán fogyasztott ételek minõségét.

Az egyik célunk az volt, hogy segítsük a konyha munkatársait ab-

ban, hogy a célcsoport igényeihez jobban illeszkedõ étrendet tervez-

hessenek, a másik, hogy felmérjük az Önök igényeit, elvárásait.

Bár az elmúlt idõszak eseményei, a koronavírus miatti intézkedé-

sek bizonyára elvonták a figyelmet errõl a kérdésrõl, talán mégis ér-

demes közösen megvizsgálnunk az eredményeket.

Röviden a számokról:

Az ételek változatosságával a válaszadó szülõk 34 %-a volt inkább

elégedett, 42%-uk közepesen volt elégedett, 13% volt elégedetlen.

Az ételek mennyiségével 40 % volt inkább elégedett – ez maga-

sabb szám, mint az elõzõ kérdés esetében -, és 15% volt elégedetlen

Az ételek íze a válaszadók 15 %-a szerint jó 36% közepesnek ítél-

te azt, és 37% volt elégedetlen. Ebben a kategóriában volt a legmaga-

sabb az elégedetlenség, ami mindenképpen figyelmet érdemel.

Ugyanakkor ez az a kategória, amivel kapcsolatban az értékítéletet

számos szubjektív tényezõ befolyásol, mint például az egyéni ízlés

vagy az otthoni fõzési és étkezési szokások. Fontos kiemelni, hogy

jogszabály határozza meg a felhasználható alapanyagok minõségét és

mennyiségét is.

Az ételek állagával a válaszadók 27 %-a inkább, 33%-a közepesen

volt elégedett, 28%-uk azonban elégedetlen volt.

Legmagasabb elégedettség tehát az ételek mennyiségével volt

kapcsolatos. 

Legalacsonyabb elégedetlenség pedig az ételek változatosságával

volt összefüggésben, tehát a konyha munkatársainak igyekezete,

hogy ne legyen unalmas az iskolai koszt, nem hiábavaló.

A gyerekek fele hetente 2-3 alkalommal nem eszi meg az iskolá-

ban kapott ételt, 38%-uk ezt heti egyszer teszi meg. A gyerekek

4%-a szinte soha nem eszi meg az iskolai ételt – a szülõi válaszok

szerint.

Felmerül a kérdés, hogy mit mondanak otthon a gyerekek az étel-

rõl? Hiszen a szülõk egy része valószínûleg ez alapján alkot ítéletet

az ételekrõl.

A kérdõívre kapott válaszok szerint a gyerekek fele – aki mesél

otthon – általában ízletesnek találja a menzán kapott ételt, 38%-uk-

nak azonban nem ízlik, 11%-uk pedig nem mesél otthon errõl a témá-

ról. Ez az arány hasonló ahhoz, ahogyan a szülõk vélekedtek ugyan-

errõl a kérdésrõl.

Megkérdeztük azt is, hogy a szülõk szerint mennyire válogatósak

a gyerekek?

A szülõk szerint nincs olyan gyermek, aki nagyon válogatós len-

ne, 34%-uk kicsit válogatós, de megkóstolja az új ételeket, 42%-uk

átlagos étvágyú és ízlésû, 24%-uk pedig bármit szívesen megeszik.

Ez mindenesetre biztató.

A szülõk 20%-a figyelemmel kíséri, mi szerepel az intézményi ét-

lapon, és ahhoz igazítja az otthoni kínálatot, 47%-uk ugyan figyeli az

étlapot, de nem veszi figyelembe az otthoni fõzés során, 32%-uk nem

figyeli az étlapot.

Miután az ételek minõsége nagymértékben függ attól, hogy mibõl

készülnek, mennyit fordítunk a minõségi alapanyagok beszerzésére,

azt is megkérdeztük önöktõl, hogy Önök szerint milyen összegbõl le-

hetne kihozni jobb minõségû kínálatot?

A válaszadók 15%-a szerint reális a 280 Ft+ÁFA/adag anyagkölt-

ség egy gyermek ebédjéért. A válaszadók 62%-a úgy gondolja, hogy

a jobb minõség érdekében emelni lehetne ezen az összegen, õk átlago-

san 450 Ft+ÁFA összeget tartanának elfogadhatónak. Ez fontos visz-

szajelzés a döntéshozók számára. Természetesen ehhez jön még a re-

zsiköltség (bér, járulékok, villany, gáz, víz stb).

Sokan, sok helyszínen vizsgálják a közétkeztetés minõségét, az az-

zal kapcsolatos elégedettséget, hiszen szinte minden településen fel-

merülõ probléma, kritika tárgya.

Az összehasonlítás kedvéért egy kutatást emeltünk ki, ennek ered-

ményei (hasonlóan más, e tárgyban végzett kutatásokhoz) gondolat-

ébresztõk, tanulságosak lehetnek a csopaki szülõk számára is. A

„Közétkeztetés az érintettek szemével–szülõk címû vizsgálatban Fail

Ágnes és Szombathelyi Szilvia (Nemzeti Család-és Szociálpolitikai

Intézet országos vizsgálata 2013) a következõ megállapításokat tet-

ték:

- a gyerekek 1/3-a nem reggelizik otthon, és 26%-uk éhesen megy

haza az iskolából

- a szülõk 43%-a cukros üdítõt, 20%-a egészségtelen rágcsálniva-

lót csomagol a gyermekének, 60% szendvicset

- a szülõk legalább 40%-a kifogásolta az ételek minõségét, meny-

nyiségét, egyhangúságát.

A szülõk hozzáállása, viszonyulása az iskolai étkezéshez vissza-

hat annak elfogadottságára is. Hiszen ha egy szülõ nem találja meg-

felelõnek a menzán kapott ételt, és otthon szendvicset csomagol a

gyermeknek, vagy cukros, az étvágyat csökkentõ ételekkel, italokkal

látja el, nincs miért csodálkozni azon, ha a gyerek tényleg nem eszi

meg az iskolában felszolgált ételt. Így alakul ki egy „ördögi kör”,

amiben már nagyon nehéz megfelelni az elvárásoknak.

És talán ezzel vissza is kanyarodtunk ahhoz a kérdéshez, amit a

koronavírus járvány (de akár ide lehetne sorolni a klímaválságot is)

felvethet: mi az egyén felelõssége? Hogyan viszonyulnak a pillanat-

nyi egyéni érdekek a hosszabb távú, közösségi érdekekhez képest?

Most éppen azt akarom, hogy nekem tetszõ ételt ehessek, vagy be-

látom, hogy az egészségesebb étkezés hosszú távon egy egész gene-

ráció jövõjét meghatározó tényezõ lehet?

A gyerekektõl még nem várhatunk belátást ebben a kérdésben. A

szülõk felelõssége (is) az, hogy mire, és hogyan nevelik, szoktatják a

gyerekeket. Megkérdeztük a valódi fogyasztókat – a gyerekeket – is,

akik egy-egy mosolygós, vagy szomorú arcocskával jutalmazhatták

(vagy büntethették) két héten keresztül az iskolában elfogyasztott

ebédet. És bár csak egy nap volt, amikor az elégedetlenség felülmúl-

ta az elégedettséget, láthatóan a tésztás ételek, édességek, a rántott

hús kapta a legtöbb „mosolyt”. A gyerekek összességében 75%-ban

pozitív visszajelzést adtak.

Köszönjük minden válaszadó részvételét és véleménynyilvánítá-

sát. A következõ idõszak munkájában a lehetõségekhez, jogszabályi

keretekhez mérten, továbbra is szem elõtt tartva az egészséges táplál-

kozás szempontjait, figyelembe fogjuk venni az összegyûlt adatokat.



A szájmaszkkal másokat is megvédhetünk!
Csopaki védõmaszk a koronavírus

ellen, avagy nem ciki a maszk!
Kedves Csopakiak!
Önkormányzatunk sok csopaki em-

ber önzetlen segítésével elkezdte a
maszkok gyártását

A maszk használatával szemben van-
nak, akik ellenérvként azt fogalmazzák
meg, hogy koronavírus ellen egy ilyen
egyszerûbb, nem szûrõs maszk nem
véd. Valóban igaz, hogy a megfertõzõ-
dés elleni védõhatás nem egyértelmû,
azonban abban segíthet, hogy másokat
ne fertõzzünk meg. Sokan tünetmente-
sen is fertõzhetnek, egy-egy köhögéssel könnyen megfertõzhetnek
másokat, ezért jó kezdeményezés jelen helyzetben, ha aki csak teheti
maszkot visel. Ha valakinek légúti panaszai vannak, mindenképp ja-
vasolt maszk hordása, ezzel bármely légúti betegség továbbadásának
kockázata csökkenthetõ.

Ha az utcán mindenki hordana maszkot, jelentõsen csökkenteni le-
hetne a fertõzõdések számát.

Másik ellenérv, hogy ne vegyük el az egészségügyben dolgozók elõl
a maszkot. Ez valóban egy fontos szempont, és ez tovább emeli ezen kez-
deményezés értékét, mivel itt saját alapanyagból, önkéntes munkával ké-

szültek maszkok, így gyakorlatilag plusz maszk forráshoz juttatva a la-
kosságot, nem az egészségügyi dolgozók elõl vásárolták fel a maszkot.

Néhány fontos szempont a maszk használatával kapcsolatban:
• Használat elõtt mossa ki mosógépben
• Felhelyezés elõtt szappannal alaposan mossunk kezet
• A szájmaszkot úgy kell felhelyezni, hogy minél jobban rásimul-

jon az arcra
• A maszk ne csak a szájat, az orrot is fedje
• Használat során, nem szabad a maszkot fogdosni
• Ha véletlenül mégis hozzáérünk, mossuk meg a kezünket szap-

panos vízzel
• Használat során az arcunkhoz se érjünk kézzel
• Ha lélegzés közben a maszk benedvesedik, cserélje másikra
• A maszk levétele elõtt mosson szappannal kezet
• A maszkot a guminál fogva vegye le, úgy, hogy közben nem ér

az arcához
• A használt szájmaszkot úgy helyezze el, hogy se ön, se a környe-

zete ne férjen hozzá, ne fertõzõdhessen.
• A mosható maszkot célszerû rögtön a mosógépbe helyezni és kimosni
• Ezt követõen ismét mosson szappannal alaposan kezet
Közösségi helyeken, akkor is hordjon maszkot, ha tünetmentes!
Vigyázzunk magunkra! Vigyázzunk egymásra!

Ambrus Tibor
polgármester
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Partnereink:

Az MLSZ által szervezett országos és megyei felnõtt

nagypályás és futsal bajnokságok, kupák 2020. március

16-tól kezdõdõen a hatósági döntésekkel összhangban

határozatlan idõre felfüggesztésre kerülnek!

Gyászhírek
Bagi József

életének 88. évében,

dr. Tisza Gézáné
életének 81. évében elhunyt.

Õszinte részvétünk a gyászoló családoknak!
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